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Lokale handel  -  Cashless betalingen

Sinds een aantal jaren zit digitaal betalen in de lift. Naast betalingen met bank- of 
kredietkaart is er ook de opkomst van betalingen via een mobiele telefoon (bijvoorbeeld 
Payconiq, Apple pay enzovoort). De coronapandemie heeft deze evolutie nog versneld. Om 
de verspreiding van het virus tegen te gaan, kan men in heel wat winkels sinds de start 
van de crisis niet meer met cash geld betalen, of wordt dit sterk afgeraden. Hoe minder 
men als klant moet aanraken, hoe beter. Maar als men met je kaart betaalt, moet men 
toch de terminal nog aanraken om de code in te geven. Contactloos betalen zou dus nog 
veiliger moeten zijn. Daarom werd door de federale overheid in april van dit jaar de limiet 
voor dergelijk contactloos betalen verhoogd van maximum 25 euro per aankoop tot 50 
euro per aankoop.

Uit cijfers van Febelfin, opgevraagd door het Radio 2-programma De Inspecteur, blijkt de 
impact van corona op ons betaalgedrag. Het aantal gewone kaartbetalingen, met code, ligt 
nu hoger dan in februari van dit jaar en het aantal geldafhalingen is met 30 procent 
gedaald. 36 procent van alle kaartbetalingen gebeurt nu contactloos. Dat was in februari 
slechts 16 procent. We zitten daar dus met een stijging van 20 procent op enkele maanden 
tijd.

Voor handelaars is cashless betalen niet altijd 100 procent positief. Voor de veiligheid is 
het uiteraard beter dat handelaars minder cash geld ontvangen, maar het gebruik van 
betaalterminals is niet gratis. Zeker voor kleine aankopen zoals een brood of een krant 
wordt de winstmarge voor de handelaar wel erg klein. Indien we het aankopen met cash 
geld verder willen ontmoedigen, vormt dit een belangrijke belemmering.

1. Heeft de minister contact met zelfstandigenorganisaties over dit thema? Ontvangt zij 
veel klachten hieromtrent?

2. Hoe kunnen we individuele kopersmacht van handelaars vergroten, zodat cashless 
betalen ook voor onze lokale handelaars een 100 positief positief verhaal wordt?
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1. Het is zo dat het thema van de betaalwijze geen Vlaamse bevoegdheid is maar 
ressorteert onder de bevoegdheid van de federale minister van Economie. In die zin is 
het zo dat de zelfstandigenorganisaties hun klachten en wensen rond elektronisch en 
cash betalen veeleer aankaarten op het federale niveau. Ik ontvang als dusdanig geen 
klachten over dit thema. Ik sta uiteraard als Vlaams minister van Economie in nauw 
contact met de vertegenwoordigers van de verschillende economische sectoren en met 
de verschillende zelfstandigenorganisaties. De echo’s die ik van daaruit opvang zijn ook 
niet unisono. In het algemeen kan je zeggen dat er een groot draagvlak is om verdere 
stappen te zetten in het cashless betalen. Daarnaast zijn er bij 
zelfstandigenorganisaties ook wel bezorgdheden dat cashless betalen extra kosten met 
zich mee brengt voor de handelaar. Zeker in de sectoren waar de marges eerder klein 
zijn, weegt de transactiekost van de elektronische betaling wel door. Echter, zelfs de 
meer kritische stemmen wijzen een veralgemening van het cashless betalen niet af, 
maar wijzen veeleer op de verschillende systemen terzake, waarbij er ook systemen 
zijn, bijvoorbeeld via smartphone, waarbij de kost per transactie kleiner is.  

2. Zelfstandigenorganisaties en beroepsfederaties leveren vandaag al goed werk bij het 
onderhandelen met de financiële dienstverleners over de transactiekosten bij 
elektronisch betalen. Zo werkte Bakkers Vlaanderen met een betaalfacilitator een 
prijsstaffel uit waarbij Bancontactbetalingen beneden 5€ gratis zijn en de 
transactiekosten boven 5€ fel werden verlaagd.


